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 با پیدا شدن نوزادی دیگر در سطح 

گزارش
شهر، معاون امور اجتماعی سازمان 
بهزیستی کشــور توضیحاتی را 
درباره این کــودکان ارائه و اعلام 
کرده است کودکان رهاشده در سال گذشته 61نفر 
بوده اند. محمد نصیری می گوید: »در سال گذشته 
تعداد فرزندانی که به این شکل یعنی رهاسازی، در 
کنار شیرخوارگاه ها یا اماکن مختلف به این سازمان 
گزارش شده که با تماس به بهزیستی یا پلیس یا 
اورژانس اطلاع داده اند، 61 کودک بوده است.« او 
ادامه می دهد: »تعداد کودکانی که ما در مراکز برای 
واگذاری و فرزندخواندگی داریم، بســیار محدود 
است و شــرمنده خانواده ها هستیم؛ زیرا آنها باید 
سال ها در نوبت باشــند که یک فرزند که قابلیت 
واگذاری داشته باشد به آنها سپرده شود.« این در 
حالی  اســت کــه چنــد روز پیــش محمدرضا 
محبوب فر، عضو انجمن علمی آموزش بهداشت و 
ارتقای ســلامت ایران اعلام کرده بود: در 1۰روز 
اخیر حدود ۵هزار نوزاد در سراســر کشــور رها 
شده اند، اما ماجرا از چه قرار است و برای مقابله با 
چنین رخدادهایی کارشناســان چه راه هایی را 

پیشنهاد می کنند؟

نگاهی به خبر 5هزار کودک رهاشده در 10روز
محمدرضا محبوب فر چنــد روز پیش گفته بود 
که بنا بر اعــلام وزارت بهداشــت، روزانه هزار 
جنین در کشــور به صورت قانونی یا غیرقانونی 
سقط شده و می میرند که به این آمار رسمی باید 
آمار غیررسمی و ثبت نشــده سقط جنین و نیز 
نوزادان متولد و رها شده را نیز اضافه کرد؛ مانند 

آنچه در روز های گذشته رخ داده است. او گفته 
بود براســاس آمار هایی که از مراکز بهداشــتی، 
مددکاران اجتماعی و... در اختیارش قرار گرفته، 
در 1۰ روز اخیر حدود ۵هزار نوزاد در سراســر 
کشور رها شده اند؛ یعنی روزانه ۵۰۰ جنین تازه 
متولد شده. اما آنچه در این خبر مورد توجه قرار 
نگرفت، آمار زاد و ولد روزانه بود. البته این آمار به 
جنین های سقط شده ، اعم از قانونی و غیرقانونی 
هم  اشــاره می کند. با این حال، کارشناســان 
معتقدند این آمار نه تنها واقعی نیســت، بلکه با 
واقعیت بســیار فاصله دارد، اما از جایی که یکی 
از منابع ذکر شــده برای جمــع آوری این آمار 
مددکاران بوده اند، با رئیــس انجمن مددکاری 

ایران در این باره صحبت کردیم.

فقط 61کودک در سال گذشته رها شده اند
روز گذشته محمد نصیری در این باره گفت: »این 
روزها اخبار متعددی در حوزه های فرزندخواندگی 
و رهاشــدگی فرزندان در رســانه های مختلف 
منتشر می شود. اکنون قریب به ۳۰هزار خانواده 
در ســامانه فرزندخواندگی ســازمان بهزیستی 
ثبت نام کرده اند و پرونده حدود 1۷هزار خانواده 
کاملا آماده است و هر روزی که فرزندی برایمان 
بیاید کــه فرایندهــای قانونی اش انجام شــده 
باشــد و قابلیت واگذاری داشته  باشــد، فرایند 
فرزندخواندگی اش را به سرعت انجام می دهیم.« 
معاون امور اجتماعی ســازمان بهزیستی کشور 
می گوید آمار کودکان رها شده در سال گذشته 
61نفر بوده اســت. این به معنای آن است حتی 
نســبت به تقاضا، کودک برای سرپرستی وجود 

ندارد. اما اگر نگرانی کارشناسان درباره روند کند 
افزایش جمعیت و سالمندی را مورد توجه قرار 
دهیم چگونه باید آمار سقط و رهاسازی نوزادان 

را کاهش داد؟

به این آمار مشکوکم
حسن موســوی چلک، رئیس انجمن مددکاران 
اجتماعی ایران اما به آمار منتشــر شده به دیده 
شک نگاه کرده و آن را اشتباه می داند. او می گوید: 
»همواره به این شــکل بوده اســت که سیستم 
قضایی، کودکان و نوزادان رها شده را به بهزیستی 
ارجاع کند. این آمار اما عجیب است که در 1۰روز 
۵هزار مورد رهاشــدگی اتفاق افتاده باشد.« او 
در ادامه توضیح می دهد: »با افزایش فشــارهای 
اقتصادی، پدیده های اجتماعی یا با ظهور و بروز 
جدیدی خود را نشان می دهند یا فراوانی بیشتری 
پیدا خواهند کرد. ممکن است در این میان رها 
کردن سالمندان، کودکان یا معلولان در شرایطی 
که فشــارهای اقتصادی افزایش داشته، بیش از 
گذشته اتفاق بیفتد، اما عدد ارائه شده غلط است. 
آن دســته که چنین آماری را منتشر می کنند، 
معمولا سند قابل اتکایی در دســت ندارند.« به 
اعتقاد موسوی چلک ربط دادن چنین پدیده ای 
به قوانین جدید، توســط بعضی کارشناسان هم 
کمی عجیب خواهد بــود. او می گوید:  »به فرض 
اینکه چنین آماری نیز درست باشد؛ اینکه چنین 
مشــکلی را مربوط به قانون حمایت از خانواده و 
جوانی جمعیت بدانیم درست نیست؛ چون تازه 
ابلاغ شده اســت. با این حال گاهی ممکن است 
جلوگیری از سقط جنین باعث افزایش نوزادان 

سرراهی شود، اما هنوز آماری در این باره نداریم. 
به عبارتی هیچ تحقیق مقایسه ای و کاملی پیش و 
پس از ابلاغ این قانون انجام نشده است.  رسیدن 
به عددی که درباره رهایی کــودکان در فضای 
مجازی اعلام شــده  کمی دور از ذهن اســت و 
به راحتی ممکن نخواهد بود. ارائه چنین آماری 
نیازمند بررسی دقیق براســاس داده های قابل 

اتکاست.«
اما پیشــگیری از روند چنیــن اتفاق هایی کمی 
وابسته به اقتصاد است. موسوی چلک با تکیه به 
این موضوع می گوید: »حداقل تجربه زیستی من 
در این حوزه نشان می دهد که با افزایش فقر باید 
منتظر تبعات آن بود، اما هیچ گاه افزایش ها مثل 
این آماری که ارائه شــده نبوده اند. لازم است بر 
تأثیر سیاستگذاری ها در ممانعت از سقط جنین، 
استفاده از وســایل پیشــگیری از بارداری و... 
ارزیابی و کارشناسی بی طرفانه ای صورت گیرد تا 
درصورت نیاز این قانون هم اصلاح شود. به اعتقاد 
من همان قانون قبلی کافی بود، اما اعلام این آمار 
فرصتی شده که درصورت نیاز و لزوم تصمیمی 
گرفته شده و تأثیر سیاستگذاری ها و قوانین در 
حوزه  فرزندآوری بررسی شــود. به عبارتی تیم 
کارشناسی بی طرف با ارزیابی این موارد، نگاهی 
دقیق و قابل اتکا برای بازنگری سیاستگذاری های 

انجام شده در این حوزه ارائه کند.«
قوه قضاییه همچنین روز گذشته، اظهارات و آمار 
درباره نوزادان رها شــده را بدون سند و مجعول 
خواند؛ از ایــن رو افراد و رســانه هایی که چنین 
اخباری را نشر داده بودند، تحت تعقیب قضایی 

قرار گرفتند.

شفاف سازی درباره کودکان رهاشده
با رها شدن 2کودک در سطح شهر در چند روز گذشته، آمارهای متفاوت و متناقضی در این باره منتشر شده است 

10درصد 13تا 15ساله ها سیگار و 
قلیان می کشند

کمال حیدری، معاون بهداشت وزارت بهداشت: با کاهش 
سن دریافت سموم مواد دخانی، کاهش سن سرطان، 

مشکلات ریوی، تنفسی و ... سریع تر اتفاق می افتد

براســاس مطالعات انجام شده از ســوی وزارت بهداشت 
1۰.2درصــد از گروه ســنی 1۳ تا 1۵ ســال کشــور، 
مصرف کننده مواد دخانی هســتند و این مسئله می تواند 
منجر به کاهش سن و سرعت ابتلا به بیماری هایی از جمله 
سرطان، مشکلات ریوی، تنفسی و... شود. کمال حیدری، 
معاون بهداشت وزارت بهداشــت در نشست خبری هفته 
ملی بدون دخانیات با اشاره به کاهش سن مصرف دخانیات 
در کشور، درباره استفاده دانش آموزان از مواد دخانی مانند 
ســیگار و قلیان گفت: »نبود اطلاع از قوانین در مدرسه، 
اصناف و ... یکی از دلایل شــیوع مصرف مــواد دخانی در 
افراد زیر 1۸ سال اســت. طبق بررسی که در سال 1۳۹۵ 
انجام شد، ۳.۴ درصد نوجوانان مصرف کننده سیگار بودند 
که در دختران 2.1 درصد و پسران ۴.۸ درصد بوده است. 
۵.۷ درصد نوجوانان هم مصرف کننده قلیان بودند که ۷.۳ 
درصد در پسران و ۴.۳ در دختران بوده است. آمارها نشان 
می دهد دخترها به مصرف قلیان و سیگار روی می آوردند.«  
حیدری در پاسخ به سؤال همشهری درباره کاهش سن ابتلا 
به بیماری های ناشی از مصرف دخانیات به برنامه ریزی های 
حوزه بهداشت، در تمام بخش های سنی و جنسیتی، برای 
مبارزه با دخانیات اشاره کرد و گفت: »جلساتی با آموزش و 
پرورش، اصناف و... گذاشتیم و بسیاری از استان ها به نتایج 
خوبی رسیدند. یکی از گروه های اصلی و هدف ما جوانان 
و نوجوانان هستند و در این حوزه برنامه هایی داریم؛ مثلا 
برخی تصور می کنند چون دود قلیان از آب می گذرد، مضر 
نیست؛ درصورتی که همین امر باعث نفوذ سموم قلیان به 
بدن می شــود و در این زمینه اطلاع رسانی می کنیم. یک 
وعده قلیان به اندازه 6۰ تا ۷۰ نخ سیگار ضرر دارد. بدیهی 
است که با کاهش سن دریافت سموم مواد دخانی که ۴ هزار 
ماده سمی و ۷۰ ماده سرطان زا دارد، کاهش سن سرطان، 
مشکلات ریوی، تنفسی و... سریع تر اتفاق می افتد.« او با 
اشاره به اینکه سالانه 6۰ هزار نفر به دلیل مصرف دخانیات 
در کشور جان خود را از دســت می دهند، ادامه می دهد:  
»چرا باید میانگین ســنی مصرف دخانیات کاهش یابد و 
مصرف در خانم ها بیشــتر شــود؟ چرا دانش آموزان ما به 
راحتی باید به این مواد دسترسی داشته باشند؟ چرا همه 
اصناف می توانند مواد دخانی را عرضه کنند؟ چرا باید بحث 
معطر و معســل کردن مواد دخانی را در دســتور کار قرار 
دهیم و به بهانه اشتغال زایی مجوز پشت مجوز صادر شود؟« 
به گفته این مسئول، وزارت بهداشت مدعی العموم سلامت 
مردم اســت، اما از مالیات دخانیات که باید برای سلامت 
مردم خرج شود، ســهمی ندارد تا بتواند در حوزه وظایف 
خود اقداماتی انجام دهد: »ایــران در حوزه مالیات بر مواد 
دخانی تقریبا جزو آخرین کشورهاست. اگر مالیات بر مواد 
دخانی براساس آنچه پیشنهاد داده بودیم، انجام می شد، 
حدود ۳۰ هزار میلیارد تومان برای کشور حاصل می شد. 
درحالی که اکنون نظام سلامت بیش از 1۰ برابر این عدد را 
برای عوارض دخانیات در کشور هزینه می کند.«  به  گفته 
حیدری، در دوران کرونا عرضه قلیان در مکان هایی مانند 
رستوران ها و... ممنوع شد و بعد از آن هم باید سرو قلیان 
در این مراکز غیرقانونی اعلام شود. البته در برخی استان ها 
سرو قلیان ممنوع است، اما در برخی دیگر اصلا مدیریت در 

این  باره وجود ندارد.

۲۸ درصد افراد بالای 1۸ سال کشور قلیان می کشند 
از ســال ۹۰ تا 1۴۰۰، مصرف قلیان ۵۷.6 درصد در زنان 
و 1۷.۹۸ درصد در مردان افزایش یافته است و هم اکنون 
2۸درصد افراد بالای 1۸سال کشور قلیان مصرف می کنند. 
این نکته ای است که جعفر جندقی، رئیس مرکز سلامت 
و محیط کار وزارت بهداشت در نشست خبری هفته ملی 
بدون دخانیات آن را اعلام می کنــد و می گوید: »مصرف 
قلیان بیشتر از سیگار ضرر دارد و این ماده دخانی به تفریح 
نوجوانان، جوانان و خانواده ها تبدیل شــده اما آگاهسازی 

کامل در مورد مضرات مصرف آن ضروری است.« 
به گفته جندقی مطالعات نشــان می دهد که 1۰.2درصد 
از افراد 1۳ تا 1۵ سال کشــور مصرف کننده مواد دخانی 
هستند که ۵۷.۷ درصد این گروه سنی قلیان و 1.۹ درصد 
نیز مواد دخانی بدون دود مصــرف می کنند: »همچنین 
براساس تحقیقات انجام شــده 2۴.2 درصد نوجوانان در 
معرض مواجهه بــا دود دخانیات در منــازل خود و ۳۸.۴ 
درصد نوجوانان نیز در معرض مواجهه با دود دخانیات در 

اماکن عمومی مسقف بودند.« 
جندقی بــا تأکید بر اینکه فاصله ســنی بیــن دختران و 
پســران نوجوان برای مصرف دخانیات زیاد نیست و باید 
دستگاه هایی که مســئول فرهنگی هستند به این مسئله 
ورود کنند، ادامه می دهد: »باید حمایت های پیشگیرانه در 
زمینه قوانین بازدارنده ایجاد شود و وزارتخانه های صمت 
و بهداشت، سیســتم قضایی، نیروی انتظامی و تعزیرات 
حکومتی وظایف قانونی خود را دربــاره کنترل دخانیات 
انجام دهند. فروش مواد دخانی به زیر 1۸ ســال یا توسط 
افراد زیر 1۸سال ممنوع اســت و نباید در نزدیکی اماکن 
آموزشی فروخته شود. 6۵ درصد مصرف کنندگان دخانیات 
ســیگار مصرفی خود را از ســوپرمارکت، دستفروشان یا 
دکه های مطبوعاتی تهیه می کردند و این اماکن باید پس از 

گرفتن مجوز فروش بتوانند سیگار عرضه کنند.« 

 علی صالحی
 دادستان عمومی و انقلاب تهران

براساس وظیفه قانونی، همه اقدامات 
لازم را در راســتای نظارت و ساماندهی 
ســایت های قیمت گــذار منــازل اجــرا 
اینکــه  باتوجه بــه  کــرد.  خواهیــم 
مســکن از نیازهــای اساســی جامعــه 
اســت، درصــورت مواجهه بــا اقدامات 
مســکن  دلالان  هرج ومرج گرایانــه 
باتکیه بــر ظرفیت های موجــود قانونی 

ورود می کنیم. )ایرنا(

 احمد محمودزاده
 رئیس سازمان مدارس و مراکز غیردولتی

هنوز شهریه سال تحصیلی جدید را اعلام 
نکردیم. قرار ما بر این اســت که امســال 
شهریه را به صورت درصدی اعلام نکنیم، 
یعنــی ایــن متناســب بــا عملکــرد خــود 
مدارس باشد. امسال طبق توافقاتی که 
صورت پذیرفته عددی که اعلام می کنیم 
با عددی کــه از اولیا گرفته می شــود یکی 

خواهد بود. )فارس(

تماس موفق در سال ۱۴۰۰ با خط ملی 
اعتیاد انجام شده است. 

تماس گیرندگان با خط ملی اعتیاد در 
سال گذشته زنان بوده اند.

تماس گیرنــدگان بــا خــط ملــی اعتیاد 
در ســال گذشــته را مــردان تشــکیل 

می دهند.

۴۵۴
هزار

۷۹
درصد

۲۱
درصد

نقل قول 

عدد خبر

»پایان نامه  کاغذی« را قبول 
نداریم 

مشاور رئیس دانشــگاه آزاد گفت:  درحال حاضر صفر 
تا صد پایان نامه ها الکترونیک و بدون کاغذ است و اگر 
پایان نامه کاغذی هم چاپ می شود، به تشخیص واحد 
دانشگاهی است. ما این کار را تأیید نمی کنیم و می توانیم 
به واحدها دستوری ابلاغ کنیم که از این به بعد این کار 
انجام نشود. محمد علی اکبری، مشاور رئیس دانشگاه و 
مجری طرح پایش دانشگاه آزاد اسلامی در واکنش به 
تصاویر منتسب به دانشگاه آزاد که نشان می داد، تعداد 
زیادی پایان نامه دور ریخته شده است و پاسخ به این 
سؤال که هم اکنون دستورالعمل بایگانی پایان نامه ها 
در این دانشگاه به چه صورت است، گفت: ما به صورت 
الکترونیکی پایان نامه ها را بایگانی می کنیم، اما اینکه 
واحدها چه کار می کنند را قانونی برایش ننوشته ایم 
و می توانیم به آنها بگوییم که پایان نامه ها را به صورت 
فیزیکی بایگانی نکنند، اما تــا جایی که من خبر دارم 

هنوز چنین کاری نکرده ایم. )ایلنا(

 خبر

گزارش2

معاون پرورشی و فرهنگی وزارت 

هشدار
آمــوزش و پرورش گفــت: آمار 
مصــرف موادمخــدر در بیــن 
دانش آموزان نه تنها در ایران بلکه 
در کل کشورهای جهان نگران کننده است. اصغر 
باقرزاده، در پاسخ به این ســؤال که آیا آماری از 
دانش آموزان گرفتار به مواد مخدر داریم؟ افزود: 
آماری از دانش آموزان گرفتار به مواد مخدر نداریم؛ 
اقدامات ما بیشتر با هدف پیشــگیری از اعتیاد 
دانش آموزان به مواد مخدر بوده است تا درمان آن؛ 
دلیلش هم این است که دانش آموزانی که به معضل 
اعتیاد دچار می شوند؛ بسیار بیشتر از بزرگسالان 
درگیر این مشکل خواهند شد؛ به جهت اینکه آنان 
مثل بزرگسالان خودمراقبتی ندارند یا بسیاری از 
مسائل تربیتی را هنوز فرا نگرفته اند و بصیرت و 
دانش آنها نسبت به بزرگترها کمتر است. معاون 
پرورشی و فرهنگی وزارت آموزش و پرورش ادامه 
داد: به همین دلیل تمرکز وزارت آموزش و پرورش 
با همکاری ســتاد ملــی مبارزه بــا مواد مخدر، 
جلوگیری از آشنایی دانش آموزان با مواد مخدر 
است. برای این کار مهم ترین عامل در پیشگیری، 
تربیت مربی مشــاوران و معلمان اســت که با 
دانش آموزان مواجهه مســتقیم دارند . باقرزاده  
گفت:   اگر برای کودکان و نوجوانان شرایط از بین 
بردن اســترس را فراهم کنیــد و کنجکاوی و 
ماجراجویی آنها را کنترل کنید کودکان و نوجوانان 
دچار آســیب های اجتماعی نمی شوند. معاون 
پرورشی و فرهنگی وزارت آموزش و پرورش افزود: 
لذا اقدام دیگری که با همکاری ستاد ملی مبارزه با 
مواد مخدر خواهیم داشت این است که برخی از 
اردوگاه ها به بازی های مناســب تجهیز شــوند؛ 

اصطلاحاً بــه این عمــل بازی درمانی هم گفته 
می شود. این بازی ها استرس و ماجراجویی را کم 
می کنند تا کنجکاوی کودکان و نوجوانان نسبت 

به موادمخدر فروکش کند.

کنجکاوی، دلیل اصلی گرایش به موادمخدر 
باقرزاده یکی از دلایل گرایش کودکان و نوجوانان 
را به موادمخدر استفاده از این مواد در خانواده یا در 
جمع دوستان دانست و گفت: اما دلیل اصلی گرایش 
دانش آموزان به مواد مخدر بیشــتر به کنجکاوی 
کودک یا نوجوان برمی گردد؛ تشخص طلبی و دیده 
شدن هم از دلایل دیگر روی آوردن دانش آموزان 
به مصرف مواد مخدر اســت. وی با بیان اینکه آمار 
دقیقی از تعداد دانش آمــوزان مبتلا به مواد مخدر 
نداریم، گفت: آمــار نه تنها در ایــران بلکه در کل 
کشــورهای جهان نگران کننده اســت. اینطور 
نیســت که ما خیالمان در این زمینه راحت باشد؛ 
متأسفانه دسترســی به مواد مخدر آسان تر شده 
است و تشــویق ها و توضیحاتی در فضای مجازی 
دانش آموزان را به این مســئله هدایت می کند؛ اما 
هنوز به این صورت هم نیســت که کار از دســت 
رفته یا کار از کار گذشته باشــد؛ بنابراین توصیه 
ما به فرهنگیان و والدین این است که زمینه های 
پیشــگیری از اعتیاد را فراهم کنید. ما زمینه های 
مثبــت ماجراجویی و اســترس زایی و تنش زایی 
را با ورزش مهــار می کنیم تا بــا هیجانات مثبت 
کنجکاوی کودکان را ارضا کنیم. خصوصاً کنجکاوی 
دانش آموزان دختر را در بستر بازی دنبال می کنیم 
به این سبب که پسران با اینکه عمدتاً کنجکاوی 
بیشتری دارند؛ اما برنامه های بازی بیشتری را هم 

برای خودشان می توانند داشته باشند.

دسترسیدانشآموزان
بهموادمخدرآسانترشدهاست
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